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zpráv
z Jednadvacítky

16. Zlínský kraj je premiantem v připojení 
lidí na vodovod. Podle informací Českého 
statistického úřadu patříme k regionům  
s nejvyšším počtem obyvatel zásobova-
ných z vodovodů. Kraj podpořil v posled-
ních dvou letech rozvoj vodohospodářské 
infrastruktury částkou přesahující 60 
milionů korun, tyto prostředky rozdělil 
mezi 30 obcí.

1. Vůbec poprvé Zlínský kraj finančně 
odmění pracovníky v nemocnicích, kteří 
se podílejí na rozvoji a zaškolení nových 
zaměstnanců a studentů zdravotnických 
škol v rámci odborných praxí. Pokud 
zastupitelstvo podporu schválí, vyplatí 
kraj těmto takzvaným školitelům více než 
11 milionů korun.

20. Dopravní společnost Zlín-Otrokovice 
začne na lince MHD číslo 55, vedoucí na 
otrokovické Štěrkoviště, od jara využívat 
hybridní trolejbusy. Jsou méně hlučné  
a více ekologické než autobusy, které 
tam dopravu zajišťují nyní.

10. Ještě do 18. března mohou všichni 
účastníci výstavby posílat přihlášky do 
20. ročníku soutěže Stavba roku Zlínské-
ho kraje, konané pod záštitou hejtmana 
Radima Holiše. Je to příležitost zviditel-
nit zajímavé a vydařené novostavby či 
rekonstrukce. 
Více na www.stavbaroku.zlin.cz.

21. Na dodržování povolené rychlosti 
vozidel v Luhačovicích a okolních obcích 
dohlížejí nově čtyři radary, a to u příjezdu 
do centra Luhačovic od stáčírny společ-
nosti Vincentka, v luhačovické místní části 
Polichno a v přilehlých obcích  
Horní a Dolní Lhota.

 Autor: Soňa Ličková

4. Na počest 160. výročí založení Sokola 
byl 16. února Baťův mrakodrap, sídlo 
hejtmanství, nasvícen do sokolské červe-
né a bílé barvy. Česká obec sokolská je 
největší tělovýchovnou organizací u nás. 
Sokolské oddíly fungují ve více než 1 000 
obcích po celé republice.

15. Spisovatel Josef Holcman, oceněný 
cenou Pro Amicis Musae za významný 
přínos kultuře, představí při zahájení 
Literárního jara 16. března v 17 hod. 
v Krajské knihovně F. Bartoše ve Zlíně 
svou novou knihu Třetí cesta. O čem 
pojednává, se dočtete v rozhovoru  
s autorem na straně 13.

9. Muzeum Kroměřížska přihlásilo stálou 
expozici Poklady staré půdy do Národní 
soutěže muzeí Gloria musaealis. Tuto 
soutěž zaštiťuje Asociace muzeí a galerií 
ČR a ceny jsou udělovány na základě 
rozhodnutí odborné komise. 

2. Masopustní mečové tance z Uhersko-
brodska jsou nominovány na zápis do 
Seznamu nemateriálních statků tradiční 
lidové kultury České republiky. Prestižní 
seznam čítá 30 položek, ze Zlínského kra-
je jsou čtyři: Slovácký verbuňk, Jízdy králů 
na Slovácku, Valašský odzemek a Tradiční 
hody s právem na Uherskohradišťsku. 

18. Kroměřížská radnice pokračuje  
s postupnou opravou kanovnických domů  
v Jánské ulici. Po dokončené sanaci 
sklepních prostor tu letos proběhne repa-
se oken a vstupních dveří, a to ve všech 
pěti domech s čísly popisnými 27–31.

12. Dvaadvacetiletý jezdec Erik Cais 
z Fryštáku dosáhl na vyhlášené Rally 
Monte Carlo skvělého výsledku: v celko-
vém pořadí skončil v elitní desítce, dojel 
devátý, a v kategorii WRC2, na kterou se 
soustředí, se umístil na stříbrné pozici. 6. Město Kroměříž vyhrálo krajské kolo 

soutěže o titul Historické město roku 
2021. Postupuje tak do celostátního kola, 
jehož vítěz bude slavnostně vyhlášen v 
dubnu. Kroměříž již jednou celostátní kolo 
soutěže ovládla, stalo se tak v roce 1998. 

3. Kraj poskytne 200 tisíc korun na 
činnost Potravinové banky, aby mohla 
získávat potraviny, které jsou zdravotně 
nezávadné a mají například jen porušený 
obal nebo jsou po datu minimální trvanli-
vosti. Smyslem je pomoc lidem v sociální 
nouzi žijícím na území regionu.

14. Zástupci kraje, na základě iniciativy 
sociálního výboru zastupitelstva, jednali 
s vedením Fakulty humanitních studií UTB 
o spolupráci v sociálním resortu – přede-
vším o nastavení profilu absolventů, aby 
byli dobře připraveni pro práci v zaříze-
ních sociálních služeb a přinášeli do nich 
moderní postupy. 

19. S částečnou uzavírkou silnice musejí 
od 14. března až do konce listopadu 
počítat řidiči na silnici II/487 mezi obce-
mi Hovězí a Huslenky. Střídavý provoz 
jedním pruhem zde bude řízen semafory. 
Informace o dalších aktuálních uzavírkách 
na krajských silnicích II. a III. třídy najdete 
na www.rszk.cz.

13. Tradiční moravské lidovky přivezla do 
USA cimbálová muzika Harafica z Uher-
ského Hradiště. Na svém únorovém turné 
v zámoří si muzikanti zahráli na plese 
v Chicagu, na koncertech v Cedar Rapids, 
ve Washingtonu, v Mt. Laurel v New 
Jersey a v New Yorku.

17. Začala rozsáhlá rekonstrukce zámku 
v Přílepích na Kroměřížsku za zhruba 
25 milionů korun. Pro budovu, kde kdysi 
bývala porodnice, se dlouho nedařilo 
najít využití. Nyní zde vzniknou kulturní 
sál, knihovna s čítárnou nebo kanceláře 
obecního úřadu.

8. Zajímavou brigádu a zkušenost nabízí 
Arcibiskupský zámek v Kroměříži. Pokud 
vás baví historie a nebojíte se vystupo-
vat před lidmi, můžete se stát v letošní 
návštěvnické sezoně průvodcem v této 
památce UNESCO. Podrobnosti najdete 
na webu www.zamek-kromeriz.cz. 

5. V loňském roce si v Krajské knihovně 
F. Bartoše ve Zlíně čtenáři nejčastěji 
půjčovali knihy od českých autorek. 
Nejpůjčovanějším titulem se stal cyklus 
Šikmý kostel od Karin Lednické. První díl 
si vypůjčilo 198 lidí, druhý 213. Celkem 
218 výpůjček si pak připsal Listopád od 
Aleny Mornštajnové. 

7.  Částku 200 tisíc korun pro spo-
lek ARGO, Společnost dobré vůle Zlín, 
schválili krajští radní. Dotace je určena na 
činnost domovníků ve vybraných lokali-
tách s cílem pomoci začleňovat romskou 
menšinu do života společnosti. Projekt 
bude realizován v Holešově a v Uherském 
Brodě. 

11. Organizace Dětské centrum Zlín  
a Sociální služby Vsetín přihlásily své 
projekty do celostátní soutěže Cena ino-
vace v sociálních službách, která si všímá 
netradičních, inovativních a nadstandard-
ních přístupů zvyšujících komfort klientů. 

Krátce z regionu21

Zlínský kraj - 
oficiální stránka

www.kr-zlinsky.cz@zlinsky_kraj_official @zlinskykraj
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21Rozhovor s náměstkem hejtmana Zlínského kraje

Jak to vypadá se stavbou dvou důležitých dálnic D49 a D55 ve Zlínském kraji? Jaké jsou chystané novinky ve veřejné 
dopravě? Které významné rekonstrukce silnic letos plánuje Zlínský kraj? O těchto i dalších tématech jsme si v rozhovo-
ru pro Magazín 21 povídali s náměstkem hejtmana Zlínského kraje pro oblast dopravy, kterým je Radek Doležel.

Pane náměstku, na konci loňského roku byla 
zahájena dlouho očekávaná výstavba prvního 
úseku dálnice D49 Hulín – Fryšták. V lednu 
však opět některé spolky podaly žalobu proti 
stavebnímu povolení pro tuto stavbu. Jaké 
jsou jejich hlavní námitky?
Jde zejména o námitky ohledně protihlukových 
opatření, ochrany spodních vod a prodloužení 
stanoviska EIA. Musím zdůraznit, že všechny 
tyto námitky jsou neopodstatněné. Co se týká 
protihlukových stěn, ty se staví vždy podle 
daných norem. Pokud se ale měřením ukáže, že 
i navzdory jejich instalaci je v některých obyd-
lených místech v okolí dálnice hluk nadlimitní, 
musí Ředitelství silnic a dálnic udělat dodatečná 
opatření k nápravě. Například tyto protihlukové 
stěny rozšířit nebo zvýšit. Tím chci říct, že 
žádný případný problém s nadlimitním hlukem 
není neřešitelný.

Co další dvě námitky?
Problematika ochrany spodních vod se v sou-
vislosti se stavbou D49 řeší od samého začátku, 
při každém správním řízení. Je to tedy za tu 
dobu řádně ošetřené a všechno je v pořádku, 
podle zákonů. Stejně tak je v souladu s českou 
legislativou prodloužení stanoviska EIA, tedy 
posouzení vlivů stavby na životní prostředí.

Může podaná žaloba zásadně zbrzdit započa-
tou výstavbu dálnice D49?
Myslím si, že ne. Spolky dokonce ani nepožáda-
ly soud o předběžné opatření, což je zajímavé. 
Může se proto pokračovat v započatých staveb-
ních pracích, a to se také děje.

Začalo se už s přípravou dálničního přivaděče 
z Fryštáku do Zlína?
Ano, v nejbližších dnech se uskuteční první 
koordinační schůzka všech tří investorů této 
stavby – Ředitelství silnic a dálnic, Ředitelství 

silnic Zlínského kraje a Statutárního města Zlí-
na. Naším společným cílem je, aby se s výstav-
bou přivaděče plynule začalo v momentě, kdy 
se dostaví dálnice až k Fryštáku, což by mohlo 
být už za tři roky. Podstatné ale bude, zda se 
městu Zlín podaří jako součást přivaděče vybu-
dovat obchvat Zálešné, který vyvede tranzitní 
dopravu z centra města.

D49 však není jedinou dálnicí, která se v na-
šem kraji staví. Jak to vypadá s pokračováním 
stavby dálnice D55 Olomouc – Břeclav?
Mám radost, že výstavba dálnice D55, která 
v budoucnu umožní komfortní dopravní spo-
jení severu a jihu Moravy, běží bez problémů. 
Momentálně jsou rozestavěné dva její úseky, 
a to Moravský Písek – Staré Město a Staré Měs-
to – Babice. A letos by mělo být vydáno stavební 
povolení pro další úsek Napajedla – Babice.

Jak se daří investovat do silnic II. a III. třídy, 
které jsou ve vlastnictví kraje? Jste spokojen 
s tím, kolik peněz do nich směřuje?
Jsme jednoznačně podfinancováni ze strany 
státu. Teď je navíc komplikovaná situace kvůli 
státnímu rozpočtovému provizoriu. Je kvůli 
tomu zastaveno čerpání ze Státního fondu 
dopravní infrastruktury, nemůžeme připra-
vovat některé důležité stavby. V polovině roku 
však bude vyhlášena výzva v Integrovaném 
regionálním operačním programu 2 (IROP 2), 
v němž bychom mohli dosáhnout na potřebné 
peníze.

Můžete přiblížit, které významné rekonstruk-
ce silnic letos kraj plánuje?
Připravujeme opravdu velkou investici, která 
přijde na téměř čtvrt miliardy korun. Jde 
o rekonstrukci patnáctikilometrového úseku 
silnice vedoucí z Prostřední Bečvy přes Soláň 
do Velkých Karlovic. Na tuto akci budeme žádat 

o dotace v rámci již zmíněné výzvy IROP 2. Ná-
sledně proběhne výběrové řízení na zhotovitele. 
K zahájení realizace by mohlo dojít na přelomu 
roků 2022/2023. Budeme pokračovat i v dalších 
významných rekonstrukcích, které začaly už 
v loňském roce. Zde bych zmínil například 
opravu pěti kilometrů silnice z Valašských 
Klobouk do Vlachovic nebo kilometrového 
úseku mezi obcemi Hovězí a Huslenky. Obě 
tyto stavby dokončíme ještě letos. Kromě toho 
budeme na našich silnicích samozřejmě realizo-
vat i celou řadu menších rekonstrukcí.

Na jaké novinky se v nejbližší době mohou 
těšit cestující ve veřejné dopravě?
Aktuálně připravujeme novou mapu tarifních 
zón a časové jízdné. Od 1. července si tak lidé 
pravidelně cestující na určité trase budou moci 
koupit sedmidenní a třicetidenní jízdenku, 
která bude cenově zvýhodněná oproti běžnému 
jízdnému. Po prvním půlroce to vyhodnotí-
me, a pokud bude o toto časové jízdné mezi 
cestujícími zájem, mohli bychom jim v budouc-
nu nabídnout například i půlroční nebo roční 
jízdenky.

Od 1. ledna došlo v rámci Integrované dopra-
vy Zlínského kraje k navýšení jízdného. Proč 
k tomuto kroku kraj přistoupil?
Je potřeba připomenout, že v posledních dvou 
letech se ve Zlínském kraji jízdné ani jednou 
nezdražovalo. Teď už jsme ale museli zareagovat 
na aktuální ekonomickou realitu, kdy rychle 
roste inflace, zdražují se pohonné hmoty, a tím 
pádem se logicky zvyšují i výdaje na zajištění 
veřejné dopravy. Navzdory nedávnému zdra-
žení je ale jízdné v našem kraji v porovnání se 
všemi okolními kraji stále nejlevnější.

Vloni jste jednal se zástupci společnosti 
Z-Group, která je vlastníkem zlínského 
autobusového nádraží, ohledně nutnosti 
výraznějších investic do údržby a zvelebování 
tohoto areálu. Nastal v tomto ohledu posun 
k lepšímu?
Ano, vlastník autobusového nádraží už začal 
s postupnými úpravami. Natřena byla autobu-
sová stání, vyměněny odpadkové koše, zlepšil 
se úklid, podařilo se vytlačit problémové osoby 
z areálu nádraží. Další kontrola nás již brzy 
čeká. Naší snahou je zkultivovat v maximál-
ní míře toto místo do doby, než zde vznikne 
moderní dopravní terminál v návaznosti 
na chystanou modernizaci železniční trati 
Otrokovice – Zlín – Vizovice za 11,5 miliardy 
korun, jejímž investorem bude Správa železnic. 
Dobrou zprávou je, že pro úsek Otrokovice – 
Zlín už nyní běží územní řízení.

 Autor: Jan Vandík

Radek Doležel: Námitky spolků proti D49 jsou neopodstatněné
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Aktuálně ze Zlínského kraje21

V březnu se uskuteční výběrové řízení 
na ředitele krajského úřadu 

Zlínský kraj hledá zaměstnance  
na různé pozice

Hejtman Radim Holiš vyhlásil 
výběrové řízení na pozici ředi-
tele Krajského úřadu Zlínského 
kraje. Stávající ředitel krajského 
úřadu Milan Štábl skončil ve své 
funkci k datu 28. února 2022.
„Pan Štábl se rozhodl vydat 
jinou cestou. Jeho rozhodnutí 
respektuji, život má být pestrý. 
Chci panu řediteli poděkovat za 
všechnu dobrou práci, kterou 
za tři a půl roku ve své funkci 
odvedl pro Zlínský kraj, a přeji 

mu hodně úspěchů v dalším 
profesním i osobním životě,“ 
řekl hejtman Radim Holiš.
„Své působení na krajském úřa-
dě považuji za cennou profesní 
i životní zkušenost. Bylo pro mě 
ctí a zároveň radostí pracovat 
pro občany našeho kraje spo-
lečně s vysoce profesionálním 
týmem mých kolegů, zaměst-
nanců krajského úřadu, jejichž 
práce si velmi vážím,“ uvedl 
ředitel Milan Štábl. (van)

Útvar personálních věcí 
a vzdělávání Krajského úřadu 
Zlínského kraje hledá pracov-
níky do řady profesí zařazených 
do struktury krajského úřadu. 
Kromě toho také pomáhá 
zprostředkovat zaměstnance do 
organizací zřizovaných či zalo-
žených Zlínským krajem.
„Aktuálně hledáme především 
právníky, stavaře a zájemce 
o práci v odboru informačních 
a komunikačních technologií,“ 

říká personalistka krajského 
úřadu Eva Gazdošová.
Poptávka je také po uchazečích 
o práci v sociálních službách, 
ve zdravotnictví, ale i v řadě 
dalších oborů.
Všechny volné pracovní pozice 
jsou průběžně zveřejňovány na 
webu Zlínského kraje v sekci 
KARIÉRA.

Více na www.kr-zlinsky.cz.
 (hm)

Zlínskou nemocnici vede od února Jan Hrdý

Pozici předsedy představenstva Krajské 
nemocnice Tomáše Bati ve Zlíně 
(KNTB) zastává od 1. února Ing. Jan 
Hrdý, který ve funkci nahradil doc. 
MUDr. Michala Filipa, Ph.D. „Můj 
hlavní úkol v KNTB bude zejména 
stavebně-manažerský a vnímám jej 
s velkým respektem,“ říká Jan Hrdý.
Michal Filip zůstává po vzájemné doho-
dě s Radou Zlínského kraje, která je je-
diným akcionářem KNTB, v nemocnici 
a vrací se na oddělení neurochirurgie, 
bude také součástí komise pro přípra-
vu koncepce krajského zdravotnictví 
a členem dozorčí rady KNTB.
Jan Hrdý do Zlína přichází z Uherského 
Hradiště, kde působil v představen-
stvu tamní nemocnice, na starosti měl 
oblast provozu, obchodu a investic. „Má 
manažerské zkušenosti z nemocnice 
i z postu místostarosty Uherského Bro-
du, věřím, že je v nové funkci uplatní. 
Ve Zlíně teď potřebujeme krizového 
manažera, kterého čeká – mimo jiné 
– zásadní projekt, a to výstavba nové 
interny,“ řekl hejtman Radim Holiš 

a dodal, že pokud půjde vše podle plá-
nu, na přelomu března a dubna by měla 
být veřejnosti představena projektová 
studie nové budovy. „Finančně jsou na 
to kraj i nemocnice připraveni,“ ujistil 
hejtman.
Krajští radní pak učinili změnu také 
v dozorčí radě KNTB, kde doc. MUDr. 
Michal Filip, Ph.D. a MUDr. Jaromír 
Bernátek nahradili Ing. et Ing. Jiřího 
Korce a Ing. Milana Plesara. Opětovně 
byli do funkce zvoleni Jiří Čunek, Ing. 
Miroslav Hladík, Mgr. Milena Kova-
říková a Vratislav Krejčíř. Tři členové 
volení zaměstnanci – MUDr. Vladimír 
Kojecký, Ph.D., Hana Filimošinová 
a Martina Hvozdenská – ve funkcích 
zůstali beze změny. „Po změnách 
v představenstvu nemocnice, které 
jsme posílili manažersky s důrazem na 
plánované investice, jsme se rozhodli 
upravit také složení dozorčí rady a do-
plnit ji o dvě pozice z řad erudovaných 
lékařů,“ vysvětlil hejtman.

 Autor: Soňa Ličková

Ing. Jan Hrdý
Narodil se v roce 1981 v Uherském Hradišti. Vysoko-
školské studium absolvoval na Fakultě elektrotechniky 
a komunikačních technologií Vysokého učení technic-
kého v Brně. Je ženatý a má čtyři děti.

Pane inženýre, s jakou vizí přicházíte na pozici před-
sedy představenstva KNTB?

S kolegy a všemi zaměstnanci nemocnice se budeme 
snažit zejména udržet rozsah a kvalitu zdravotní péče 
krajské nemocnice. Bude to náročná cesta, protože 
budeme čelit zásadní hrozbě, která provází celé české 
zdravotnictví, a tou je nedostatek personálu. V co 
nejkratší době se také zaměříme na tolik potřebnou 
modernizaci KNTB a zasadíme se o dlouhodobé 
udržení stabilní ekonomiky společnosti.

Co vás v následujících dnech čeká?

Tak především se budu muset seznámit se stavem ne-
mocnice a jejím běžným chodem, v nejbližších týdnech 
bych chtěl osobně navštívit všechna zdravotnická 
oddělení. Úplně prvním krokem musí být dokončení 
obchodního plánu na rok 2022 a jeho předložení 
Radě Zlínského kraje.

Kam byste chtěl KNTB posunout?

Nemocnice musí rychle začít umazávat obrovské vnitř-
ní zadlužení spočívající ve velmi špatném technickém 
stavu některých budov a v zastaralosti některých 
zdravotnických provozů. Krajská nemocnice jakožto 
klíčový poskytovatel zdravotní péče v kraji musí být 
schopna dlouhodobě zajistit veškerou specializovanou 
a minimálně ve stávajícím rozsahu i superspecializo-
vanou zdravotní péči. Má však také velký potenciál 
dalšího medicínského rozvoje: například v oblasti 
intervenční radiologie, cévní chirurgie nebo pneu-
moonkologie.

Zleva: Jan Hrdý, Olga Sehnalová, Michal Filip a Radim Holiš
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Revitalizaci a nástavbu budovy 22 v bývalém průmyslovém areálu ve Zlíně plánuje Zlínský kraj. Ten ji vloni koupil do 
svého vlastnictví. Budovu hodlá i nadále využívat pro potřeby krajského úřadu a krajských organizací a část jejích 
prostor chce pronajímat nebo zde zřídit sdílené kanceláře. Vytvořena byla studie posuzující návrh dispozičního 
a provozního řešení navržené revitalizace budovy včetně možnosti její dvoupodlažní nástavby.

V budově 22, umístěné v těsné blízkosti sídla 
krajského úřadu (budovy 21), se aktuálně 
nacházejí archiv a některé kanceláře úřadu. 
Také zde sídlí Centrála cestovního ruchu 
Východní Moravy, Energetická agentura 
Zlínského kraje či Evropská kulturní stezka 
sv. Cyrila a Metoděje. Zlínský kraj mnoho let 
tyto prostory využíval formou nájmu kance-

lářských prostor od soukromé společnosti. 
To bylo z dlouhodobého pohledu značně 
finančně nevýhodné. Vedení kraje proto 
vloni rozhodlo o koupi budovy.
„Koupě budovy 22 byla bezesporu dobrou 
investicí, navíc s garantovanou ekonomickou 
návratností. Chceme do budovy i nadále 
soustředit některé kanceláře krajského úřadu 

a vybudovat zde také chybějící jednací 
a zasedací místnosti, sdílené kanceláře 
a odpovídající sociální zázemí. Modernizací 
budovy chceme přispět k rozvoji vzdělá-
vání a podnikání v kraji,“ uvádí náměstek 
hejtmana zodpovědný za finance a majetek 
David Vychytil.

Vyjádřit se musí ještě památkáři
Souběžně se studií byl rovněž zpracován 3D 
pasport stávajícího stavu budovy 22, který 
prokázal, že realizace dvoupodlažní nástavby 
je současně s rekonstrukcí tří nadzemních 
podlaží realizovatelná.
Návrh revitalizace a nástavby budovy byl 
představen zástupcům Národního památko-
vého ústavu a Odboru kultury Statutárního 
města Zlín. V nejbližší době bude studie 
předložena Národnímu památkovému 
ústavu k vydání předběžného stanoviska 
k zamýšlené nástavbě.
Budova 22 byla postavena v roce 1923. Po-
slední komplexní rekonstrukcí za zhruba  
70 milionů korun prošla v letech 2008 
a 2009. Autor: Jan Vandík

Kraj chystá modernizaci budovy 22, vyroste o dvě patra

Střední škola – COPT v Uherském Brodě má novou CNC dílnu
Nová CNC dílna slouží od konce letošního 
ledna žákům Střední školy – Centra odborné 
přípravy technické Uherský Brod. Díky pro-
jektu realizovanému Zlínským krajem sem 
byly pořízeny nové CNC obráběcí centrum, 
dva lasery a další strojní vybavení, nástroje 
i související software v celkové hodnotě přes 
5 milionů korun.
„Děkuji vedení školy za to, že zde vytvořilo 
tyto nové krásné prostory, kde budou mít 
žáci možnost pracovat s nejmodernější-
mi stroji a zařízeními. Díky tomu budou 
výborně připraveni na odbornou a vysoce 
kvalifikovanou práci v oboru strojírenství, 
které má právě zde v Uherském Brodě 

dlouholetou tradici, ať už se jedná o Českou 
zbrojovku nebo Slovácké strojírny. Aby tyto 
firmy zůstaly konkurenceschopné, potřebují 
nutně právě odborníky, kteří umí ovládat 
CNC stroje. Mladí lidé, kteří se to dobře 
naučí, proto v budoucnu rozhodně nebudou 
mít nouzi o práci,“ řekl hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš, který se otevření nové 
dílny osobně zúčastnil.
Jak uvedl ředitel školy Ladislav Kryštof, 
dílny mohou využívat i žáci základních škol, 
kteří zde mají možnost podívat se, jak CNC 
stroje fungují, a některé si i vyzkoušet. Škola 
se tak snaží přilákat do svých řad nové žáky.
 (van)

Nově pořízené moderní stroje si prohlédl  
i hejtman Radim Holiš

Obec Rajnochovice vyhlásila sbírku na 
obnovu Chaty Tesák  
Na obnovu požárem zničené Chaty Tesák 

v Hostýnských vrších vyhlásila obec Rajnocho-

vice veřejnou sbírku, a to na základě osvědčení 

vydaného Krajským úřadem Zlínského kraje. 

Zájemci mohou od 14. února 2022 do 14. úno-

ra 2025 posílat peníze na transparentní účet  

č. 6181035399/0800. „Sbírka se koná vý-

hradně shromažďováním peněžních prostředků 

na tomto zvláštním bankovním účtu. Jiná 

forma, například pokladničky nebo hotovost, 

nejsou povoleny,“ upozorňuje starostka Raj-

nochovic Jaroslava Jurčová. Turisticky oblíbená 

chata na Tesáku shořela při požáru v noci na 

sobotu 29. ledna 2022.
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S1, S4 nebo třeba R56. Cestující po železnici 
v regionu už nejspíš zaznamenali, že od polovi-
ny prosince získaly vlaky Integrované dopravy 
Zlínského kraje linková označení, která jsou 
uvedena v jízdních řádech, na odjezdových 
tabulích na nádražích i na vozidlech. Systém 
linkového značení je zaváděn v celé české 
železniční síti. V dálkové dopravě se použí-
vá pátým rokem, v té regionální se objevuje 
postupně po krajích – v sousedním Jihomorav-

ském a Moravskoslezském kraji se již osvědčil.
„Využili jsme prosincového termínu celostát-
ních změn na železnici a doplnili do jízdních 
řádů označení linek. Věříme, že systém 
zpřehlední dopravu a cestujícím zpříjemní plá-
nování cest,“ uvedl jednatel krajské společnosti 
Koordinátor veřejné dopravy Zlínského kraje 
Martin Štětkář.
Dosud se v kraji používala pouze spojová 
označení vázaná na konkrétní čas odjezdu, 

například „Os 13907“ pro vlak z Kroměří-
že do Zborovic v 8.36. Linkové označení je 
doplňkem ke spojovému a sjednocuje spoje 
se stejnou trasou a zastávkovou politikou, 
obdobně jako v MHD: například linka S43 
obsahuje všechny osobní vlaky mezi Kromě-
říží a Zborovicemi. Písmeno S označuje linky 
osobních vlaků, zkratka Sp spěšné linky,  
R linky rychlíkové a Ex linky expresní.
 Autor: Jan Malý
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Železnice v Integrované dopravě Zlínského kraje
Rail services of the Zlín Region Integrated Transportation (IDZK) system

Břest

Vedení konkrétních spojů může
podléhat výjimkám. Před cestou
prosím zkontrolujte jízdní řád.
Data k: 12. prosinci 2021
Zpracoval: JanKolarik.com

Exceptions may apply to
routings of particular trips. Please
check schedule before riding.
Valid as of December 12, 2021
Author: JanKolarik.com
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Každé dvě hodiny  Every two hours

Každou hodinu nebo častěji  Every hour or better

Pouze jednotlivé spoje  Individual trips only

Jízdenky IDZK platí na barevně vyznačených
linkách v úsecích vyobrazených ve schématu.

IDZK tickets and passes are valid on lines displayed
in color within sections outlined by this diagram.

Vlakové linky IDZK  IDZK rail lines

Ostatní vlakové linky  Other rail lines Jízdenky IDZK neplatí na linkách vyznačených šedou.
IDZK tickets and passes are not valid on lines displayed in gray color.

Stanice/zastávka obsluhovaná všemi spoji  Station served by all trips

Stanice/zastávka obsluhovaná vybranými spoji  Station served by selected trips only

Přestupní nebo konečná stanice linky  Interchange station or line terminus

Konečná stanice linky  Line terminus42S

Sp8 » Brno Linka pokračuje mimo IDZK
Line continues outside of IDZK

www.idzk.cz

Interval spojení  Service frequency

Vlaky v kraji získaly linková označení

Vhodné projekty regenerace tzv. brownfiel-
dů do připravovaných tří výzev Národního 
plánu obnovy hledá ve spolupráci s agentu-
rou CzechInvest Zlínský kraj. Pod pojmem 
„brownfield“ se rozumí nemovitost, která je 
nedostatečně využívaná, je zanedbaná a nelze 
ji vhodně a efektivně využívat, aniž by proběhl 
proces její regenerace.
Aktuálně probíhá sběr vhodných projektů 
na celém území Zlínského kraje. Cílem je 
primárně vytipovat za každý kraj jeden vhodný 
strategický brownfield, splňující kritéria 
připravované výzvy „Regenerace významných 
strategických brownfieldů“ z Národního plánu 
obnovy, ale zároveň také vytvořit zásobník 
všech potenciálně vhodných brownfieldů v kra-
ji do dalších dvou výzev, které budou zaměřeny 

na podnikatelské i nepodnikatelské využití 
těchto lokalit.
„Pevně věřím, že města a obce ve Zlínském 
kraji využijí této příležitosti a budou se se 
svými projekty ucházet o podporu. Ve srovnání 
s jinými regiony není Zlínský kraj tak výrazně 
zatížen rozsáhlými brownfieldy, přesto se mno-
hé obce potýkají se zanedbanými lokalitami, 
které ztratily své původní využití a jejich rege-
nerace může regionu přinést mnoho nových 
příležitostí,“ uvedl Lubomír Traub, náměstek 
hejtmana Zlínského kraje zodpovědný za 
strategický rozvoj, územní plánování, dotace 
a cestovní ruch.
Zástupci regionální kanceláře CzechInvest 
v současné době osobně navštěvují představi-
tele všech obcí s rozšířenou působností a obcí 

s pověřeným obecním úřadem ve Zlínském 
kraji. S nimi postupně doplňují potenciálně 
vhodné brownfieldy do databáze k dalšímu 
ověření realizovatelnosti vytipovaných projektů 
z hlediska podmínek Národního plánu obnovy.
Obce ve Zlínském kraji mohou samy požádat 
o spolupráci s uvedením stručných údajů 
o potenciálním vhodném brownfieldu na svém 
území, a to prostřednictvím adres  
zlin@czechinvest.org anebo rsk@kr-zlinsky.
cz, kam je možno se obracet i s případnými 
dalšími dotazy. První ze tří výzev, umožňující 
kombinaci podnikatelského i nepodnikatelské-
ho využití brownfieldů, bude pravděpodobně 
vyhlášena ještě během února 2022. 
Bližší informace na www.brownfieldy.eu.
 Autor: Jan Vandík

Obce se mohou ucházet o podporu na regeneraci brownfieldů
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Do Strategické průmyslové zóny Holešov míří dvě nové firmy 
Dva nové investory přivítala koncem loňského roku Strategická průmyslová zóna (SPZ) Holešov. Firmy obsadí plo-
chu o velikosti zhruba 2,5 hektaru. Hlavními objekty budou zejména výrobní a skladovací haly, investice přijdou na 
150 milionů korun.

Zájem o volné parcely projevily i další 
firmy. Na jaře letošního roku by měli zahájit 
výstavbu minimálně další dva investoři, kteří 
by zde měli obsadit plochu o výměře asi  
2 hektary. Vedení zóny je však již nyní pře-
svědčeno, že nových výstaveb bude v průbě-
hu roku více, také je připraveno pomoci ve 
všech částech výstavby i podnikání obecně. 
Prvním z investorů, kteří se ke konci roku 
pustili do výstavby, je společnost VAPOL 
CZ zabývající se distribucí tažných zaří-
zení a dalších autodílů. Celková zastavěná 

plocha činí zhruba 1,5 hektaru a vyšplhá 
se na částku asi 100 milionů korun. Ředitel 
společnosti u zóny oceňuje především skvělé 
napojení na dálniční síť. Další společnost, 
která vstupuje do zóny, je výrobce plas-
tových dílů. Ta zaujme plochu o výměře 
kolem 1 hektaru. „Zájmem o volné parcely 
jsme opravdu potěšeni. Aktuálně se ve svém 
hledání a preferencích zaměřujeme spíše na 

malé až střední investory, kteří zóně a Kro-
měřížsku přinesou tolik potřebné inovace 
a výrobní činnosti s přidanou hodnotou,“ 
uvedla Lucie Pluhařová, předsedkyně před-
stavenstva společnosti Industry Servis ZK, 
která poskytuje servisní činnost při rozvoji, 
správě a obsazování SPZ Holešov. 

 (red)

Titul EY Podnikatel roku Zlínského kraje získala společnost HP TRONIC
Majitelé společnosti HP TRO-
NIC se stali držiteli prestižního 
ocenění EY Podnikatel roku 2021 
Zlínského kraje, které bylo slav-
nostně předáno v sídle krajského 
úřadu. Společnost HP TRONIC 
aktuálně ovládá 15 % českého 
trhu se spotřební elektronikou 
a domácími spotřebiči a operuje 
také v oblasti cestovního ruchu 
a v gastronomii. Daniel Večeřa 
a Petr Res zaměstnávají více než  
3 tisíce lidí v Česku a na Sloven-
sku a roční obrat jejich společnos-
ti dosahuje 20 miliard korun.
Nezávislá porota se pro udělení 
titulu majitelům společnosti HP 
TRONIC rozhodla mimo jiné pro 
jejich přístup k udržitelnosti a vy-
užívání nejnovějších technologií 
v jejich podnikání i um kombino-
vat internetový prodej s pro-
vozem tradičních kamenných 
poboček, což se naplno projevilo 
i během pandemie Covid-19, kdy 
se celý prodejní trh turbulentně 

proměnil a přesunul do prostředí 
online.
„Chtěl bych poděkovat za ocenění 
EY Podnikatel roku Zlínského 
kraje, nejen za sebe a kolegu 
Daniela Večeřu, ale hlavně za celý 
tým lidí, kteří tvoří společnost HP 
TRONIC. Je to pro nás všechny 
velké uznání a zadostiučinění za 
práci, kterou jsme 30 let věnovali 
budování firmy v České republice 
a na Slovensku,“ sdělil své bezpro-

střední dojmy z vítězství Petr Res.
„Podnikání a řízení firmy ve dvo-
jici má svá úskalí. Daniel Večeřa 
a Petr Res se stali spolumajiteli 
HP TRONIC zodpovědnými za 
její řízení doslova ze dne na den 
po tragické smrti zakladatele 
firmy. Oba svým inspirativním 
příběhem ukazují, jak překonávat 
překážky a rozvíjet firmu, což se 
jim úspěšně daří přes dvacet let,“ 
říká Martina Kneiflová, vedoucí 

partnerka EY v České republice, 
a dodává: „Sklad firmy v Jirnech 
využívá nejmodernější technolo-
gie, unikátní robotický balicí stroj 
navíc recykluje veškerý odpad. 
Přístup podnikatelů k udržitel-
nosti hrál při rozhodování poroty 
důležitou úlohu.“
„Náš kraj vždy byl a stále je regi-
onem, kde vznikají dobré podni-
katelské nápady a lidé se nebojí 
postavit se k práci čelem a pře-
konávat výzvy. Díky tomu u nás 
máme řadu úspěšných podnika-
telů a firem a já jsem velmi rád, že 
tato soutěž pomáhá zviditelňovat 
jejich příběhy, které se tak mohou 
stát inspirací pro ostatní. Uznání 
si zaslouží všichni, kteří se nebojí 
do soutěže přihlásit a změřit své 
síly s ostatními,“ uvedl náměstek 
hejtmana zodpovědný za rozvoj 
podnikání David Vychytil, který 
Petru Resovi předal ocenění.  
Více na www.podnikatelroku.cz.
 (van)

Zleva Petr Res a David Vychytil   Foto: Jan Vandík

„Zájemci o pozemky 
v zóně byli i dříve, ale 
až nyní se nám daří celý 
proces dotáhnout do 
konce. Naším cílem je 
zónu postupně obsadit 
zajímavými, třeba i men-
šími investory. Necílíme 
primárně na nadnárodní 

společnosti, což se jeví jako správná cesta. Po 
letech zóna nachází uplatnění, a to je dobrá 
zpráva nejen pro Holešovsko, ale i pro celý 
Zlínský kraj. Konečně jsme se hnuli z místa,“ 
řekl náměstek hejtmana Lubomír Traub, který 
má na starosti strategický rozvoj kraje.
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Ve Zlíně dali mamince kardiostimulátor, aby mohla porodit
Těhotné ženě byl pár hodin před porodem 
zaveden kardiostimulátor. Bez něj by její srd-
ce plánovaný císařský řez patrně nevydrželo. 
Pro unikátní postup se rozhodl tým lékařů 
z vysoce specializovaných center Krajské 
nemocnice Tomáše Bati, Centra vysoce spe-
cializované intenzivní péče v perinatologii 
a Centra vysoce specializované kardiovas-
kulární péče. Na svět tak přišel zdravý kluk, 
maminka je v pořádku. 
„Pacientka byla u nás poprvé vyšetřena v 36. 
týdnu těhotenství. Miminko ale neprospí-
valo, a nastávající miminka tak byla přijata 
k nám na lůžkové oddělení,“ popisovala 
zákrok Marcela Henčlová, primářka Gyne-
kologicko-porodnického oddělení KNTB. 
Lékaři se rozhodli pro císařský řez. „Zákrok 
byl plánovaný pro růstovou restrikci plodu 
a patologické průtoky v pupečníku a placen-
tě,“ doplnila Marcela Henčlová. 
Během předoperačního vyšetření byl ale 
u pacientky zjištěn závažný kardiologický 
nález a následně bylo provedeno interní, 
anesteziologické a kardiologické vyšetření. 

Tým lékařů se rozhodl pro okamžité zave-
dení kardiostimulátoru k podpoře srdeční 
funkce, a to ještě před samotným císařským 
řezem. „Indikace k implantaci trvalého 

kardiostimulátoru byla jednoznačná,“ uvedl 
Zdeněk Coufal, vedoucí lékař Kardiovas-
kulárního centra a primář kardiologického 
oddělení KNTB. 
Rodička tak byla přeložena k předoperační 
přípravě na oddělení ARIM. Následující 
den jí byl v ranních hodinách implantován 
kardiostimulátor a po stabilizaci a kontrole 
kardiologem v poledne proveden císařský 
řez. „Výrazně se tak zvýšila šance na jeho 
úspěšný průběh,“ přidala Marcela Henčlová. 
Pacientka porodila zdravého chlapce s po-
rodní váhou 1 840 gramů. 
„Poruchu srdečního rytmu mám vrozenou. 
Kardiostimulátor má můj otec, bratrovi 
byl implantován ve 23 letech a mně bylo 
onemocnění zjištěno v 18 letech,“ uvedla 
pacientka Anežka Školová, třicetičtyřletá 
lékařka. Přiznala, že ani s jednou operací ne-
počítala. „V podstatě jsem to obrečela. Přišla 
jsem jen na běžnou kontrolu a chtěla odjet 
autobusem zpět domů,“ uvedla maminka, 
kterou už doma čekaly další dvě děti.
 Autor: Renáta Večerková

Kroměřížská nemocnice pořídila laser na covidové zápaly plic

Specializovaný laser využitelný na podpůr-
nou léčbu covidové pneumonie pořídila 
před časem Kroměřížská nemocnice. Stala 
se tak 7. pracovištěm v ČR, které tuto terapii 
využívá. „Principem je biostimulační účinek 

laserového záření na plicní tkáň. Toho je 
v tomto případě dosaženo neinvazivně 
během několika krátkých sezení, kdy je 
laserové záření aplikováno přes hrudní stěnu 
a specifická vlnová délka umožňuje průnik 
energie až k částem plic postiženým covido-
vou pneumonií,“ vysvětlila primářka  
pneumologicko-ftizeologického oddělení 
Jana Pšikalová s tím, že celá léčba je kon-
cipována tak, aby mohla probíhat v rámci 
rehabilitace pacienta přímo na lůžku.
U pacientů s covidovou pneumonií došlo 
díky této terapii k prokazatelnému zlepšení 
stavu. Aplikací se mimo jiné významně 
snížilo riziko masivního rozvoje covidové 
pneumonie a s tím souvisejícího respirač-
ního selhání, velmi pravděpodobně se také 

snížil počet pacientů indikovaných k umělé 
plicní ventilaci.
„Na našem covidovém oddělení jsme tuto 
metodu mohli využít u pacientů, kteří zvlád-
li ležet na břiše, jelikož právě tato poloha je 
při aplikaci důležitá. Podmínkou také bylo, 
aby pacient ošetřovaný laserem neměl ho-
rečku, známky krvácení a neměl problémy 
se srdcem,“ doplnila Pšikalová.
Laser pořídila Kroměřížská nemocnice za 
částku 714 tisíc korun. Jakmile se plicní 
oddělení vrátí z covidového režimu do stan-
dardního, bude laser přesunut na oddělení 
fyzioterapie. Tady bude využíván například 
k léčbě postcovidového syndromu či poúra-
zových a jiných bolestivých stavů.
 Autor: Veronika Slaměnová

Uherskohradišťská nemocnice využívá nové oční přístroje
Oční oddělení v Uherskohradišťské ne-
mocnici obdrželo nové pomocníky: optický 
biometr IOL Master 700 a fotodisrupční 
laser VISULAS YAG III. 
„Nový biometr je vlastně vylepšený model 
předchozího přístroje, slouží k výpočtu 
dioptrické hodnoty nitrooční čočky, která 
se implantuje při operaci šedého zákalu,“ 
říká primářka očního oddělení Magdaléna 
Dospělová. Přístroj tedy umožňuje rychlejší 
a přesnější bezkontaktní měření.
„Ročně odoperujeme na našem pracovišti 
asi 1 000 operací šedého zákalu, navíc nám 
v poslední době narůstá počet mladších 

aktivních pacientů, kteří si volí nadstandard-
ní typ čočky, požadavek na přesnost je tedy 
velmi důležitý,“ dodává primářka Dospělová.
Pomocí fotodisrupčního YAG laseru lze vy-
řešit tzv. sekundární šedý zákal. Po operaci 
šedého zákalu dochází u části pacientů po 
určité době k fibrotizaci (zkalení) pouzdra, 
v němž je uložena umělá nitrooční čočka, 
což se časem projeví opětovným poklesem 
vidění. „Pomocí YAG laseru provedeme 
,okénko‘ do zkaleného pouzdra a vidění 
se opět projasní. Tento zákrok provádíme 
ambulantně, v lokálním umrtvení pomocí 
kapek a trvá jen pár minut,“ popisuje bezbo-

lestný zákrok primářka očního oddělení.
Celkové náklady na pořízení nových přístro-
jů dosáhly částky téměř 2 milionů korun.
 Autor: Lucie Sedláčková

Foto:  Archiv Uherskohradišťské nemocnice

Foto:  Archiv KNTB

Foto:  Archiv Kroměřížské nemocnice



9

Aktuálně ze Zlínského kraje 21

Ve Zlínském kraji žilo k 31. 12. 2020 celkem 
580 119 obyvatel, z toho jich 122 532 bylo 
ve věku 65 a více let. Právě za věk 65+ je již 
oficiálně označována seniorita. Oproti roku 
2000, tedy za 20 let, vzrostl počet seniorů 
ve Zlínském kraji o 49,5 %. Zlínský kraj 
zaujímá druhé místo mezi českými a morav-
skými kraji co do počtu obyvatel starších 65 
let a stále přibývá lidí ve vyšších věkových 
skupinách. Jestliže v roce 2000 tvořili senioři 
13,7 % všech obyvatel kraje, v roce 2020 to 
bylo už 21,1 % a tento podíl stále roste. Také 
se zvyšuje počet pracujících seniorů: v roce 
2010 pracovalo 3,5 tisíce důchodců, v roce 
2018 to bylo již přes 6 tisíc osob. Počet lůžek 
v zařízeních sociálních služeb se mezi roky 
2008 a 2020 čtyřnásobně zvýšil. Taková jsou 
statistická data, která prezentovala ředitelka 
Krajské správy ČSÚ Hana Hruboňová při 
jednání, které pro zástupce měst, obcí a za-
interesovaných organizací formou kulatého 
stolu uspořádal sociální výbor Zastupitelstva 
Zlínského kraje.
„Statistické údaje jsou alarmující. Téma 
stárnutí populace má strategický význam 
a mnoho souvislostí, které vyžadují multidis-
ciplinární spolupráci. Potřebujeme mít senio-
ry maximálně aktivní, zapojené do společen-
ského dění, ale samozřejmě musíme vytvářet 
sociální politiku tak, aby byly důstojně 
zajištěny potřeby této stále sílící skupiny,“ 
řekl hejtman Radim Holiš.

Trendem je rozvoj sociálního podnikání
Nutnost věnovat se tématu intenzivně a sys-
tematicky zdůrazňuje statutární náměstkyně 
hejtmana Hana Ančincová, zodpovědná za 
sociální resort. „Demografická data mluví 
jasně. Je skvělé, že poskytovatelé sociálních 
služeb vyvíjejí různé inovativní postupy, 
které zajišťují větší komfort jak pro klienty, 
tak pro pečující. V oblasti sociálních inovací 
vidím značný potenciál právě ve vztahu 
k demografickému vývoji,“ vyjádřila se Hana 
Ančincová, která podporuje zavádění mo-
derních a nadstandardních přístupů k posky-
tování sociálních služeb. V této souvislosti 
statutární náměstkyně říká: „Mám radost, že 
se poskytovatelé sociálních služeb z našeho 
regionu snaží být v tomto směru progresivní. 
Svědčí o tom to, že máme minimálně ,tři 
želízka v ohni‘ v celostátní soutěži Cena ino-
vace v sociálních službách, kam si přihlášku 
podaly například Sociální služby Vsetín, a to 
hned se dvěma projekty: Asistivní technolo-
gie a Pět pilířů kvality.“
Zlínský kraj se snaží ve spolupráci s obcemi 
a dalšími partnery budovat a rozvíjet síť 
sociálních služeb tak, aby co nejadresněji 
pokrývaly potřeby občanů v území. Pokud se 
týká přímo seniorů, kraj je zřizovatelem  
7 organizací, které poskytují 22 služeb. 

Kromě těchto krajských organizací působí 
v regionu pět desítek dalších církevních, 
neziskových, městských či obecních zařízení, 
která poskytují celkem 132 služeb. Přehled je 
k dispozici v elektronickém katalogu sociál-
ních služeb na webu kraje.

Zlepšují se podmínky pro 
pečující doma
Předsedkyně sociálního výboru zastupitel-
stva Alena Gajdůšková připomněla důležitý 
princip seniorské politiky, která velmi úzce 
souvisí s politikou rodinnou. „Cílem je pod-
porovat co nejdelší setrvání lidí seniorského 
věku v domácím prostředí tak, aby sociální 
služba mohla chodit za nimi domů a aby také 
bylo možné využívat statut péče o blízkou 
osobu zapojením rodinných příslušníků – sa-
mozřejmě pokud to je v jejich silách. K tomu 
by měla přispět i od ledna 2022 platná novela 
zákona o nemocenském pojištění, upravu-
jící podmínky pro ošetřovné a dlouhodobé 
ošetřovné, které jsem byla hlavní předklada-
telkou,“ říká Alena Gajdůšková.

Kraj i města podporují aktivní seniory
Zlínský kraj momentálně seniorům pomá-
há několika dotačními programy napříč 

resorty. Jedná se například o „akreditované 
dobrovolnictví“, v němž se mohou uplatnit 
samotní senioři, pokud ještě mají sílu a chuť 
být společnosti užiteční. Dále je to podpora 
sociálně zdravotních aktivit, program BESIP, 
v jehož rámci se dělají opatření k zajištění 
bezpečnosti dětí i seniorů.
V řadě měst a obcí existují projekty zamě-
řené výhradně na seniory, respektive na 
vytváření zdravých mezigeneračních vztahů. 
Inspirativní zkušenosti lze čerpat třeba ve 
Valašském Meziříčí, kde v mezigeneračním 
programu Zdravé město senioři společně 
s dětmi obnovují zeleň výsadbou nových 
stromků. Ve Vsetíně zase dělá spoustu zají-
mavých věcí pro udržení fyzické i mentální 
kondice dříve narozených občanů Masary-
kova veřejná knihovna. Velké ambice mají 
v Kroměříži, kde městská organizace Sociální 
služby ve spolupráci s ČVUT vyvíjí projekt 
zaměřený na rozsáhlé využívání chytrých 
technologií v domácnostech seniorů tak, aby 
se zvýšila jejich soběstačnost.

Celá společnost se musí připravit
„Jde o adaptaci společnosti jako celku na 
demografické změny, k nimž dojde během 
deseti let. Před námi jsou aktuální výzvy: 
Spravedlivé důchody, které odstraní nerov-
nosti v odměňování mužů a žen, nutnost 
větší podpory neformálně pečujících, boj 
proti diskriminaci a zneužívání seniorů coby 
spotřebitelů, projekty usilující o bezbariéro-
vost, potřeba celoživotního vzdělávání a dal-
ší,“ přiblížila některé úkoly národní politiky 
stárnutí krajská koordinátorka MPSV Eliška 
Pifková. Účastníci kulatého stolu se shodli 
na tom, že seniorská politika je téma pro 
celou společnost a je nutné zaměřovat osvětu 
na všechny, ale zejména na generaci 55+. 
Do seniorské skupiny se totiž začnou stále 
více přesouvat lidé, kteří ovládají moderní 
technologie, umí s nimi pracovat a budou je 
chtít využívat i ve svém stáří. To je bezesporu 
příležitost, s níž je dobré počítat.

 Autor: Helena Mráčková

V kraji se za 20 let významně zvýšil podíl seniorů

Struktura obyvatel Zlínského kraje

Zdroj: ČSÚ
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Odpadová karta a QR kódy pomáhají Ratiboři zjednodušit sběr odpadů
Nový zákon o odpadech ukládá obcím povinnost zvýšit podíl odpadů, které musí předávat k recyklaci, a zároveň 
snížit jejich množství ukládané na skládky. K tomu jsou obce motivovány mimo jiné i tím, že za skládkované odpady 
musí zaplatit poplatek. Ten se má postupně navyšovat z 500 Kč až na 1850 Kč za 1 t odpadu. Obce proto hledají 
jednoduchá a chytrá řešení, jak občanům třídění odpadů co nejvíce zpřístupnit a zpříjemnit. Jedním z příkladů, jak 
modernizovat odpadové hospodářství i na malé obci, je systém sběru odpadů obce Ratiboř na Vsetínsku.

Ratiboř je jako ostatní obce 
v kraji vybavena nádobami 
na tříděný odpad a za pomoci 
dotací zmodernizovala svůj 
sběrný dvůr. Začátkem roku 
2020 Ratiboř navíc nastartovala 
nový systém třídění recyklova-
telných odpadů do plastových 
pytlů přímo v domácnostech, 
tzv. Econit. Už v září 2020 do něj 
bylo zapojeno 39 % domác-
ností (270 ze 703) a dnes, po 
dvou letech, je to už více než 
70 %. „K zapojení do systému 
stačí, když se domácnost na 
obci zaregistruje. My jim pak 
dodáme zdarma pytle na třídění 
odpadů a k nim speciální etikety 
s QR kódem, který obsahuje 
informace o příslušné domác-
nosti a o druhu odpadu. Tímto 
způsobem je možné třídit nejen 

papír a plast, ale i kovy a sklo. 
Po naplnění pytle na něj občan 
nalepí etiketu s QR kódem. Ten 
je při svozu snímán čtečkou 
a načítán do evidenčního systé-
mu. Plné a označené pytle pak 
lidé podle svozového kalendáře 
umístí před svůj dům,“ popisuje 
starosta obce Martin Žabčík.
Kromě pytlového sběru v Ra-
tiboři fungují i klasická sběrná 
místa s kontejnery na separo-
vaný odpad a sběrný dvůr. Tam 
v loňském roce zavedli nový 
systém evidence pomocí od-
padové karty. Tato karta slouží 
k identifikaci celé domácnosti, 
a tudíž není nutné se prokazovat 
občanským průkazem. Nový 
systém obci ušetří administ-
raci a zrychlí provoz sběrného 
dvora. Je totiž jedno, který 

z členů domácnosti odpad na 
sběrný dvůr přiveze. Po načtení 
odpadové karty se v evidenčním 
systému automaticky ukáže celá 
domácnost i s množstvím a dru-
hem odevzdaného odpadu. Díky 
QR kódům v rámci pytlového 
sběru a odpadovým kartám má 
obec přehled nejen o celkové 
produkci všech druhů komunál-
ních odpadů, ale i o tom, které 
domácnosti třídí a jak. Obča-
nům, kteří se do systému Econit 
zapojí, je odměnou nezanedba-
telná sleva z místního poplatku 
za využívání obecního systému 
nakládání s odpady.
Mimo novinky v odpadovém 
hospodářství funguje v Ratiboři 
i moderní způsob, jak občan 
zjistí přehled poplatků na daný 

rok. Obec má na webu jednodu-
chý dotazník, který lidé vyplní, 
a obecní úřad jim přímo do 
emailu pošle informace, jaké 
poplatky, v jaké výši, jakým 
způsobem a do kdy mají za svou 
domácnost uhradit. 

Funguje to stejně 
dobře i u Vás? Poděl-
te se s námi o Vaše 

zkušenosti s tříděním 
odpadů a využíváním 
chytrých aplikací ve 

Vaší obci. 
Pište na  

smart@kr-zlinsky.cz

Nevíte, „kam s ním“? Obce v kraji využívají aplikaci, která radí, jak správně nakládat 
s nechtěnými věcmi
Staré pneumatiky, vysloužilé elektrospotřebi-
če nebo vybité baterie, vyřazené oblečení  
i kartonové, ještě použitelné krabice – často se 
stává, že nevíme, kam s nimi. V orientaci 
ve světě odpadů, které už doma nechceme, 
pomáhá ve Vsetíně a ve Valašském Meziříčí 
přes MobilniRozhlas.cz aplikace „Kam s ním?“. 
Jedná se o neziskový projekt spolku Ukliďme 
Česko. „Například ve Vsetíně je takto zaevi-
dovaných 348 míst, ve Valašském Meziříčí pak 
254, podobně to ale využívají i jiné obce v kraji. 
Aplikace lidem radí, kde se v jejich okolí dají 
odpadky a nechtěné věci z domácnosti vyhodit. 

Jednoduše zadáte, čeho se chcete zbavit, a na 
mapě se objeví nejbližší sběrná místa ve vašem 
okolí. Aplikace obsahuje i přesnou lokaci těchto 
sběrných míst a jejich provozní dobu. Celý 
koncept je v souladu s chytrým hospodaře-
ním a napomáhá recyklaci i předcházení vzni-
ku odpadů,“ uvádí Jana Káčerová, vedoucí od-
boru životního prostředí a zemědělství. V mapě 
může občan zároveň pomoci obci mapovat 
černé skládky nebo informovat o poškozeném 
koši či kontejneru.

Autor: Renáta Sikorová
Foto: Obec Ratiboř, www.valasskemezirici.cz
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Představujeme se 21

Odbor územního plánování a stavebního řádu
Respektovat celorepublikový územní plán a zároveň co nejúčelněji využít území kraje s ohledem na současnou 
generaci i generace příští je úkolem odboru, který kromě toho vytváří vlastní podklady obsahující veškeré důležité 
informace, například o inženýrských sítích, infrastruktuře, životním prostředí a podobně. Odbor je rozdělen na Oddě-
lení územního plánování, Oddělení stavebního řádu a nově také Oddělení územně–technických informací.  
Téměř 21 let jej vede Ing. Alena Miklová (na fotce s kolegou Mgr. Jaroslavem Pospíšilem). 

Více informací o Odboru územního plánování a stavebního řádu  
a kontakty na jednotlivé pracovníky najdete na: www.kr-zlinsky.cz

Informace  
o pozemku, 

který vás zajímá, 
najdete v portálu 

JUAP

Územní plánování je ve Zlínském kraji na 
velmi vysoké úrovni, což si mohou lidé ověřit 
i z pohodlí domova. „Podařilo se nám sjednotit 
a digitalizovat grafickou a obsahovou podobu 
územních plánů obcí, což ve výsledku přiblížilo 
výstupy naší práce veřejnosti, přispělo k lepší 
čitelnosti, srozumitelnosti a využitelnosti. Pří-
prava a realizace stavebních činností tak může 
být rychlejší,“ říká Alena Miklová.

Digitalizace územního plánu Zlínského 
kraje je na špičkové úrovni
Informace o území se dostávají do jednotného 
datového skladu, který je zastřešen webovým 
portálem JUAP (jednotné územně analy-
tické podklady). Ten je přístupný veřejnosti 
a zájemce si tak může prohlédnout územní 
plány v kterékoliv části Zlínského kraje, najít si 
informace o budoucím využití svého pozemku, 
najít vhodnou lokalitu pro výstavbu rodin-
ného domu, může vytvářet vlastní výkresové 
sestavy, zjistit informace z Katastru nemovitostí 
a podobně. „Lze říct, že se jedná o unikátní 
řešení v rámci celé republiky a Zlínský kraj 
může být považován v této části digitalizace 
za jednoho z lídrů,“ doplňuje Alena Miklová. 
Návod a podmínky používání portálu najdou 
zájemci na webu kr-zlinsky.cz v sekci Územní 
plánování, kde jsou odkazy na portál JUAP i na 

Jednotnou digitální technickou mapu Zlínské-
ho kraje. Zásadní činností Oddělení územního 
plánování je také projednávání zájmů kraje ve 
věci územního rozvoje s obcemi, ministerstvy, 
sousedními kraji i se Slovenskou republikou. 
Do celého procesu také vstupuje veřejnost, 
která má právo podávat připomínky. Průběh 
pořizování podkladů je tedy často velmi složitý 
a náročný.

Stoprocentní pokrytí území 
informacemi
Různorodou a profesně náročnou práci 
vykonává také Oddělení stavebního řádu, které 
je nadřízeným správním orgánem stavebních 
a vyvlastňovacích úřadů. „Oddělení poskytuje 
odbornou a metodickou pomoc obcím, vydává 
opatření k nápravě zjištěných nedostatků a od 
roku 2019 vede jako prvoinstanční správní 
orgán vyvlastňovací řízení u staveb dopravní 
infrastruktury podle takzvaného liniového 
zákona. S tím souvisí také účast v soudních 
řízeních ve věci správních žalob proti vyda-
ným rozhodnutím,“ upřesňuje Alena Miklová. 
Odbor územního plánování a stavebního řádu 
se i nadále snaží ještě více vylepšit a zdokonalit 
své procesy a docílit stoprocentního pokrytí 
území informacemi o něm, což je jedním ze zá-
kladních předpokladů digitalizace a urychlení 

stavebního řízení. Garantem v této oblasti bude 
nově vzniklé Oddělení územně–technických 
informací. Podobně jako u sjednocených digi-
talizovaných územních plánů bude i pro tuto 
oblast platit to, že všichni uživatelé si budou 
moci jednoduše a pohodlně dohledat veškeré 
potřebné informace o území, které je zajímá, 
například si zjistit průběhy inženýrských sítí 
na své parcele. „Podařilo se nám s kolegy 
odvést velmi kvalitní práci. Stavební zákon 
v roce 2006 zavedl mnoho novinek a my jsme 
tak museli vykročit v mnoha ohledech po nové 
cestě a teď zpětně se potvrzuje, že byla správná 
a úspěšná,“ dodává Alena Miklová.
 Autor: Adéla Čuříková

Tato rubrika vychází z projektu „Strategické řízení a přívě-
tivý úřad Zlínského kraje“, reg. č. CZ.03.4.74/0.0/0.0/18_0
92/0014595“ financovaného Evropským sociálním fondem 
prostřednictvím Operačního programu Zaměstnanost  
a státním rozpočtem České republiky.
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Střední škola zemědělská 
a přírodovědná v Rožnově 
pod Radhoštěm má za sebou 
první etapu kompletní stavební 
úpravy suterénu, kdy byly zre-
konstruovány šatny i skladové 
provozy kuchyně. Slavnostního 
otevření nových prostor školy, 
která je příspěvkovou organiza-
cí Zlínského kraje, se zúčastnil 
hejtman Radim Holiš, radní 
pro školství a kulturu Zuzana 
Fišerová i radní pro investice 
Zbyněk Fojtíček.
„Rekonstrukce probíhala od 
června do října a Zlínský kraj 
do této etapy investoval  
20 milionů korun. Žáci získá-
vají mnohem komfortnější zá-
zemí pro výuku,“ řekl hejtman 
Radim Holiš, který poděkoval 
řediteli Jaroslavu Mandulovi 
a všem, kdo se podíleli na in-

vestiční akci. Hejtman zároveň 
podotkl, že kraj vnímá potřebu 
rozvíjet nejen areál samotné 
školy, ale také školní farmu, kde 
jsou plánovány velké investice – 
za předpokladu, že se na ně 
podaří získat evropské dotace, 
což označil za společný úkol.
„Zemědělské obory si zaslu-
hují podporu, protože v našem 
kraji mělo vždy farmářství 
a zemědělství velkou tradici. 
Jsem ráda, že škola rozvíjí také 
studium v oblasti ekologie 
a ochrany krajiny, což jsou 
důležité aspekty udržitelného 
hospodaření. Počet studentů 
roste a letos se v rožnovské 
škole podařilo naplnit třídy. 
Budeme rádi, když i zlepšení 
podmínek ke studiu přispěje 
k zájmu žáků o tuto školu,“ 
řekla Zuzana Fišerová.

Jak informoval radní pro 
investice Zbyněk Fojtíček, ještě 
v letošním roce by se měla za-
hájit druhá etapa rekonstrukce 

školní budovy, během níž budou 
postupně opravena i další patra.
 Autor: Helena Mráčková

Rožnovská zemědělská střední škola se postupně rekonstruuje

Zleva: Zbyněk Fojtíček, Jaroslav Mandula, Zuzana Fišerová a Radim Holiš

Účast reprezentace Zlínského kraje 
na Hrách X. zimní olympiády 
dětí a mládeže České republiky 
schválili krajští radní spolu s výdaji 
ve výši 1,37 milionu korun. Zimní 
olympiáda se v roce 2023 uskuteč-
ní v Královéhradeckém kraji. Ještě 
letos se bude konat letní olympiá-
da, kterou bude hostit Olomoucký 
kraj. Ani na této sportovní udá-
losti výprava mladých sportovců 
z našeho kraje nebude chybět. 
„Motivovat děti ke sportu je velmi 
důležité a atmosféra olympijských 
her k tomu napomáhá. Jejich 
součástí jsou i slavnostní ceremo-
niály, zapálení olympijského ohně 
nebo složení olympijské přísahy. 
Účast na hrách přinese mladým 

sportovcům životní zážitek a snad 
to mnohé i posílí v jejich touze po 
lepších sportovních výkonech,“ 
uvedl radní Jiří Jaroš, zodpovědný 
za mládež a sport. Olympiáda je 
určena mladým sportovcům ve 
věku od 12 do 16 let a Zlínský kraj 
se úspěšně zúčastnil všech dosud 
uskutečněných olympiád. Další in-
formace na www.odm.olympic.cz.
  (ač)

Děti budou opět soutěžit na olympiádě
V Integrované střední škole - 
COP a Jazykové škole s právem 
státní jazykové zkoušky ve 
Valašském Meziříčí slouží nově 
rekonstruovaná tělocvična.
„Je velmi dobré, že nejen žáci 
školy, ale i široká veřejnost 
získavají díky této krajské 
investici příznivější podmínky 
pro sportování. Zvláště teď, po 
období mnoha omezení kvůli 
Covid-19, potřebujeme, aby se 
mládež vrátila ke sportovním 
aktivitám,“ řekla radní Zuzana 
Fišerová zodpovědná za škol-
ství. Zároveň podotkla, že re-
konstrukce se uskutečnila zcela 
bez státních dotací a veškeré ná-
klady ve výši 38 milionů korun 

zaplatil Zlínský kraj. „Národní 
sportovní agentura výrazně 
omezila dotace a za těchto okol-
ností má každý ředitel náročný 
úkol zdůvodnit, proč právě jeho 
investiční záměr by měl mezi 
krajskými investicemi získat 
prioritu, když náš kraj zřizuje 
99 škol a školských zařízení,“ 
dodala radní.
Stavební úpravy trvaly 8 měsí-
ců, během nichž se vybudovaly 
4 šatny se sociálním zařízením 
pro žáky gastronomických obo-
rů. V blízkosti tělocvičny mají 
teď dílny pro odborný výcvik 
i menší posilovnu.  

 (hm)

Škola má opravenou tělocvičnu

Statutární náměstkyně hejtmana Hana Ančin-
cová překvapila své okolí, když výrazně změnila 
image ostříháním svých dlouhých hustých ka-
deří. Tato proměna nebyla motivována žádnými 
radami vizážistů nebo módních poradců, ale 
pouze jejím rozhodnutím: Vyhlásila totiž sama 
sobě únor měsícem dobrých skutků a své vlasy 
věnovala spolku Nové Háro na výrobu paruk pro 
onkologicky nemocné pacienty. Doufá, že lidem, 
kteří kvůli léčbě prožívají těžké období, pomůže 
paruka k lepší psychické pohodě. Také věří, že se 
najdou další odvážlivci, kteří mají vlasy alespoň 
30 cm dlouhé a půjdou do toho spolu s ní…
Více na https://noveharo.cz/ (hm)

Nové háro pro dobrou věc
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Lidé z regionu 21

V Třetí cestě zaznamenal Josef Holcman rozhovory s legendami

Pane Holcmane, čím se momentálně 
zabýváte?
Dopisuju báseň v próze, která bude trochu 
kacířským pohledem na vinohrad a víno. 
Bude se jmenovat Kacířské vinobraní a bude 
jakousi příručkou pro staré vinaře a milov-
níky nejen vína, ale i cesty, která k němu 
vede. Ale to je takové nezávazné rozverné 
psaní. Takže jinak si užívám nicnedělání 
poté, co před Vánoci vydalo nakladatelství 
Větrné mlýny román Třetí cesta. Ale i to 
nicnedělání je součástí psaní, protože člověk 
se k napsání knihy propracuje nejen psaním, 
to je to poslední, ale hlavně tím, že sbírá, 
uchovává a donosí v sobě to, co zažil.

V čem podle vás spočívá hlavní hodnota 
této knížky?
Je to nejen beletrie, ale taky dokument 
a hold Miroslavu Zikmundovi, který nás 
opustil 1. 12. 2021, a taky je to hold jeho ka-
marádům Ludvíku Vaculíkovi a Karlu Pavli-
štíkovi. Dopustil jsem se té drzosti, že jsem 
reálné postavy posadil na fiktivní koňský 
povoz a vydal se s nimi na cestu do mého 
vinného sklepa ve Skoronicích a pak podél 
kolejí Vlárské dráhy do rodiště Ludvíka 
Vaculíka – do Brumova. V knize se prolínají 
jako spojené nádoby realita a sen, přičemž 
jsem ale dbal na to, aby všechny dialogy 
hlavních hrdinů a jejich názory na politiku, 
společnost, krajinu, ženy, víno a písničky 
byly zapsány se stoprocentní mírou auten-
tičnosti, tak jak byly vyřčeny a jak jsem si je 
průběžně zapisoval. V tom je určitě podle 
mě dokumentační hodnota. Ale od této rea-
lity zase přelétáme ke snu: létá s námi anděl 
strážný, který nám umožňuje vést fiktivní 
hovory i s osobnostmi už nežijícími, třeba 
se Slávkem Volavým, s Joženou Kubíkem 
či s Komenským. Na cestě také navštívíme 
herce Somra ve Vracově, Otmara Olivu, Juru 
Pavlicu, režiséra Pitínského, Bolka Polívku 
ve Vizovicích nebo pana Pivečku ve Slavi-
číně – to jsou záznamy hovorů skutečných 
a téměř současných.

Je obdivuhodné, jak silně prožíváte tradice 
Slovácka: vyprávíte o nich, píšete o nich 
a také je sám udržujete a organizujete. 
Čím vás tolik přitahují?
Já přitahuju je. Ale vážně: nevím, jestli 
tradice silně prožívám, protože při jejich 
organizování, třeba při jízdě králů, musí 
člověk uvažovat střízlivě, naprosto racionál-
ně, a oprostit se od emocí, které mohou vy-
trysknout teprve tehdy, až si nejlepších osm 

jezdců na závěr jízdy před kyjovskou radnicí 
stoupne do sedel, pak do nich spadne a trys-
kem zmizí a nám v uších zní barevný klepot 
podkov.

Z čeho teď máte největší radost?
Z vnuka. To je ta naděje, že až mě zas cosi 
bude trápit, tak na to nebudu sám. Už byl 
dvakrát v kroji a pohyboval se v něm, jako 
by ho nosil od kolébky.

Štve nebo znepokojuje vás něco?
Štve mě, když denně slyším z médií, jak je 
národ rozdělený. Já jsem to dlouho popí-
ral a říkal si, že je to novinářské klišé, ale 
když sleduju třeba záznam z demonstrace 
nevkusně „dekorované“ provazem, tak je 
mně smutno. Už to trvá dva roky a nikdo 
nenastínil komplexní řešení, které by vyústi-
lo v jediné: aby lidé – kteří teda nechtějí – na 
ten šlusvir neumírali. Nebo se tady máme 
kvůli němu vymlátit? Taky mě bolí to, že 
v řadě diskuzí, i mezi kamarády, se místo 
argumentování řve, takže od toho zděšeně 
prchám a říkám si: však před pěti, osmi lety 
ti lidé tak agresivní nebyli. A vzpomenu si 
na Mirka Zikmunda, který v posledním roz-
hovoru pro ČT řekl, že nám chybí tolerance. 
A to i mocným tohoto světa, kteří před 

kamerami hranou ušlechtilostí zakrývají své 
choutky dobýt nová území. Tak pláču uvnitř 
sebe, že od dob Alexandra Makedonského 
se nic nezměnilo. Prezidenti žijí v bublinách 
a jejich nevzdělaní, ale dostatečně servilní 
rádci si mnou ruce jako v té pohádce: Kujme 
pikle, kujme, snad se pikle s piklí ujme.

Když člověk slaví jubileum, většinou bi-
lancuje, co už má za sebou a co by ještě rád 
udělal nebo prožil. Jak to máte vy?
Bilancuju, bilancuju… Spíš balancuju mezi 
tím, co za úkoly si sám naložím na záda, 
o co mě kdo žádá, a co jsem schopen časově 
zvládat. Ještě že tuto činnost vyvažuje práce 
ve vinohradě. Tam, v té hlíně, na níž moji 
předkové dřeli, čerpám sílu, když ji obracím 
a vím, že z ní za půl roku bude burčák. Je to 
náš krásný dědičný hřích.
Otázkou, co bych rád ještě udělal nebo 
prožil, jste mě zaskočila. Žiju a bez dlouho-
dobých pravidel plánuju jenom v horizon-
tu měsíců. Člověk už musí řadu koníčků 
opouštět, ale to mě netrápí. Trápí mě, že 
jsem kvůli následkům chřipky už tři týdny 
nebyl ve svém sklepě a už jsem zapomněl, 
jak zpívá víno v sudech…
 Za rozhovor poděkovala 
 Helena Mráčková

Jubilejní 70. narozeniny oslaví 6. března Josef Holcman, který se především pro svou literární činnost stal veřejně známou 
osobností a v roce 2013 také držitelem Ceny Pro Amicis Musae za významný přínos kultuře Zlínského kraje. Je autorem řady 
knih, v nichž barvitě popisuje život na Slovácku, jak si ho pamatuje ze svého dětství a mládí, je i autorem předloh k divadelním 
inscenacím Cena facky a Osobní poplach. Je také osobitým vypravěčem těchto příběhů, vášnivým vinařem a aktivním organizá-
torem i znalcem lidových tradic. Podílel se na zapsání Jízdy králů na seznam nehmotných kulturních památek UNESCO.
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Zajímavosti / Křížovka21

   Tajenka prozradí, co může vyhrát ten, kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kon-
taktem doručí do 10. března na adresu: Oddělení komunikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište 
KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@kr-zlinsky.cz. Tajenka v minulém čísle zněla: Hezká kniha vždy potěší. Odměnu vyhrály: 
Marie Kováčová z Martinic, Emilie Hučíková z Mikulůvky a Ladislava Ovčačíková z Dřínova. Gratulujeme!

LUŠTĚTE A VYHRAJTE

Na světě je nová kniha o vzácných geologických lokalitách
Další z řady regionálních popu-
lárně naučných publikací vydal 
kraj – tentokrát na téma Geologic-
ké lokality Zlínského kraje.
Hlavnímu autorovi – Pavlu 
Šnajdarovi, který je zaměstnan-
cem odboru životního prostředí 
krajského úřadu, poděkovali za 
práci na knize hejtman Radim 
Holiš a statutární náměstkyně 
Hana Ančincová, když uspořádali 
neformální symbolický komorní 
křest nové knížky. Pan hejtman se 
při této příležitosti v odlehčeném 
duchu zeptal, zdali je pravda, že 
se pod Radhoštěm nachází sopka, 
jak se někdy traduje. Podle všech 
známých faktů a zjištěných infor-
mací je to však prý podle Pavla 
Šnajdary vyloučeno.

„Děkuji panu Šnajdarovi i celému 
týmu za skvělou práci, kterou i ve 
svém volném čase všichni odved-
li,“ řekl hejtman.
„Publikace je opravdu zajímavá, 
protože objevuje zajímavé a méně 
známé skály, lomy, štěrkopísková 

jezera a podobné útvary. Proto 
může být i vodítkem, kam se 
vypravit třeba na výlet,“ podotkla 
náměstkyně Hana Ančincová.
„Naším cílem bylo poskytnutí 
informací o geologickém vývoji 
a významných lokalitách, které 

jsou svědectvím vývoje naší roz-
manité přírody od druhohor až po 
současnost,“ prozradil autor.
Kniha pojednává o 65 pozoru-
hodných místech a je doplněna 
bohatou fotodokumentací. Mno-
ho materiálu poskytlo Muzeum 
jihovýchodní Moravy ve Zlíně, 
Muzeum regionu Valašsko, Mo-
ravské zemské muzeum v Brně, 
Krajský úřad Zlínského kraje 
i řada nadšených „amatérských“ 
geologů.
Knížka je neprodejná, ale je 
distribuována do škol, knihoven, 
muzeí a dalších institucí. Také je 
ve formě PDF dostupná na webu 
Zlínského kraje, v sekci Co vás 
zajímá/Životní prostředí/Novinky.
 (hm)
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Krajský úřad chce být blíž lidem. Pomoci s tím mají novinky  
v „jednadvacítce“, ale i vzdělávání občanů

Od května 2020 probíhá na kraji projekt 
Strategické řízení a Přívětivý úřad, díky 
kterému se krajský úřad rozhodl realizovat 
pár novinek. Ty mají přispět k příjemnějšímu 
prostředí pro návštěvníky Baťova mrakodra-

pu, kde úřad sídlí, ale i k lepšímu povědomí 
o činnosti kraje. Jednotlivá řešení vycházejí 
z podnětů účastníků dotazníkového šetření 
z řad obyvatel.
Z průzkumu vyplynulo, že zhruba 55 % oby-
vatel má nízkou znalost o agendě krajského 
úřadu. Tomu má napomoci nejen pravidelná 
rubrika v Magazínu 21 „Představujeme se“, ale 
i připravovaná série animovaných videí. Roz-
voje nápadu a kreativního zpracování se ujali 
studenti Ateliéru Digitálního designu Fakulty 
multimediálních komunikací na UTB. Přímo 
v budově 21 ve 2. a 16. patře návštěvníky nově 
přivítají informační obrazovky, kde po celý 
den najdou nejnovější informace z úřadu, 
aktuality z hejtmanství, ale i přehled plánova-
ných akcí nebo turistická videa.
Přívětivější chce krajský úřad být i pro klienty, 
kteří si potřebují něco vyřídit online nebo 
musí úřad navštívit osobně. Novinkou je 
sekce Formuláře na webu www.kr-zlinsky.cz, 

o kterou stálo 52 % dotazovaných. „Chceme 
reagovat na přání našich klientů, ale i ná-
vštěvníků Baťova mrakodrapu, kterých není 
málo. Pro rodiče s malými dětmi jsme ve 2., 
3. a v 16. patře nově nainstalovali přebalovací 
pulty. A mladí návštěvníci jistě ocení nový 
nabíjecí box pro bezpečné nabití smartphonu 
nebo notebooku,“ uzavírá ředitel Krajského 
úřadu Zlínského kraje Milan Štábl.
 Autor: Renáta Sikorová

21

Moderní zázemí pro archeology, odbornou 
knihovnu i nové expozice pro návštěvníky 

nabídne už v polovině letošního roku nové 
Cyrilometodějské centrum Slováckého 
muzea ve Starém Městě. Stavba objektu je 
dokončena a nyní se intenzivně pracuje na 
přípravě expozic a zaměstnanci stěhují do 
nových depozitářů rozsáhlou archeologic-
kou sbírku. 
„Stěhování probíhá postupně. Nálezy jsou 
hned po převozu ukládány na své již předem 
určené a současně finální místo. Vzácné 
sbírkové předměty je nutné transportovat 
s maximální opatrností, také je potřeba 
vytvořit přehledný systém a artefakty uložit 
v nových depozitářích tak, aby byli kurátoři 

schopni kterýkoliv z tří set tisíc předmětů 
během chvilky vyhledat. Odhadem je potře-
ba přestěhovat přibližně 3 500 beden,“ uvedl 
vedoucí archeologického oddělení Slovácké-
ho muzea Tomáš Chrástek.
„Projekt přístavby Památníku Velké Moravy 
a vzniku Cyrilometodějského centra vyjde 
na 123 milionů korun. Investice je realizo-
vána díky dotaci z evropských fondů ve výši 
89,6 milionu korun, částkou 24,7 milionu 
korun se podílí kraj a přes 9 milionů hradí 
Slovácké muzeum,“ upřesnila krajská radní 
pro kulturu Zuzana Fišerová.
  (red)   

Do Cyrilometodějského centra míří 3 500 artefaktů 
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Zveme vás21

MUZEUM REGIONU VALAŠSKO
Na zámku Vsetín si do 24. dubna můžete prohlédnout průřez 
dokumentační, ateliérovou i experimentální tvorbou vsetínského 
fotografa Milana Ošťádala.  
Více na ►  www.muzeumvalassko.cz

MUZEUM KROMĚŘÍŽSKA
Galerie v podloubí vystavuje díla kroměřížského výtvarníka 
Vladimíra Kudlíka. Výstava s názvem Nejkrásnější je nahá… 
odkazuje k jeho inspiračnímu zdroji a věčnému tématu, jímž je 
žena ve všech svých fyzických podobách a životních situacích. 
Návštěvníci si ji mohou prohlédnout do 24. dubna. 
Více na ►  www.muzeum-km.cz

MUZEUM JIHOVÝCHODNÍ MORAVY VE ZLÍNĚ
Kromě stálých výstav a zajímavých expozic nabízí Muzeum 
jihovýchodní Moravy ve Zlíně také možnost komentované pro-
hlídky Baťova mrakodrapu, která zahrnuje vyjížďku původním 
výtahem s kanceláří Jana A. Bati a výklad o budově samotné, 
o baťovské architektuře a životě v baťovském Zlíně. Rezervovat 
prohlídku si můžete na tel.: 573 032 111 nebo emailem na 
recepce@14-15.cz.  
Více na ►  www.muzeum-zlin.cz

SLOVÁCKÉ MUZEUM V UHERSKÉM HRADIŠTI

Výjimečnou událost, která se odehrála před 120 lety, připomí-
ná výstava Auguste Rodin na Slovácku. Po boku významného 
francouzského sochaře můžete na dobových fotografiích spatřit 
přední výtvarníky Alfonse Muchu, Jožku Uprku, Karla Hašlera, 
Zdenku Braunerovou a další. Výstavu můžete navštívit až do 
18. dubna.  
Více na ►  www.slovackemuzeum.cz

Autor: Adéla Čuříková 
Snímky: organizace Zlínského kraje


